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عبدالرحمن فتح الهی: با وجود آنکه جلسه استیضاح یکشنبه هفته گذشته مجلس به 
برکناری سیدرضا فاطمی امین، وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت منجر شد و برخی 
این تلقی را پیدا کردند که نمایندگان توانستند از حیثیت خود در برابر عملکرد ضعیف 

یک وزیر دفاع کنند، اما برخی واقعیت های میدانی و مشــکلات موجود به خصوص در 
حوزه اقتصادی و معیشت نشان می دهد که با کنارگذاشتن فاطمی امین و برخی تغییرات 
در تیم اقتصادی اتفاق خاصی رخ نخواهد داد و نمی توان انتظار داشــت فشــارهای 

اقتصادی ناگهان بهبود پیدا کنند. به موازات آن به نظر می رسد همچنان دولت در حل 
برخی چالش ها، برخلاف شعارهایی که مطرح شده بود، ناتوان است و به جای اصلاح 
برخی امور و استفاده از مدیران غیرجناحی اما متخصص به موضع گیری های شعاری 
و ارائه آمارهایی مشــغول است که عملا کارشناسان، تحلیلگران، متخصصان و حتی 
افکار عمومی هم در پذیرش آنان توقف می کنند. در این بین تداوم مشــکلات و ادامه 
مســیر با همان دست فرمان، این نگرانی را ایجاد می کند که مشکلات با حجم بیشتری 
مواجه و به چالش های غیر قابل باوری برســند. ۱۲ اردیبهشــت سجاد پادام،  مدیرکل 
بیمه هــای اجتماعی وزارت کار، درباره حل بحران ناترازی صندوق های بازنشســتگی 
از ناگزیرشــدن برای فروش کیش، قشم و خوزســتان برای حل مشکلات صندوق های 
بازنشســتگی در صورت ادامه وضعیــت کنونی خبر داد. این رویکرد نشــان از همین 

تلنبار شدن مشــکلات دارد که از یک سو پیامد اصرار برای استفاده از مدیران ناکارآمد، 
غیرمتخصص و بی تجربه را نشان می دهد و از سوی دیگر تلنگری است که می گوید باید 
برای حل مشکلات بزرگ چاره اندیشی های واقعی داشت. اگرچه پادام به دلیل همین 
موضع گیری ها برکنار شد، اما به نظر می رسد مدیران اجرائی به جای حل مشکل صرفا 
صورت مسئله را پاک کرده اند؛ کما اینکه در موردی مشابه به جای حل مسئله مسکن و 
اجاره بها، اکنون مانع از انتشار آمارهای واقعی در این باره می شوند. چاره کار در چیست؟ 
با تکیه بر این پرسش، نگاهی به پرونده شاسی بلندها داشتیم تا شاید زیر و بم آن بتواند 
ســکوی خوبی برای بهارســتان و پاستور باشــد؛ به این امید که مشکلات موجود را با 
تجربه های تلخ محک بزنند که مسیری جهت ساخت تجربه های بهتر و کارآمدی های 

واقعی تر برای مردم باشد.

  در جریان جلسه یکشــنبه هفته گذشته مجلس شورای اسلامی با   .
دستور کار استیضاح مجدد وزیر سابق صمت و برکناری او، هم رئیسی، 
هم فاطمی امین و هم چند نفر از نمایندگان به صورت ضمنی و مستقیم 
به موضوع واگــذاری ۷۰ تا ۷۵ خودروی شاســی بلند به نمایندگان 
اذعان داشتند که برخی کارشناســان معتقدند با تعبیر و تفاسیر دیگر 
سعی شد این موضوع توجیه شــود. اما ظاهرا اصل واگذاری ها اکنون 
روشــن اســت. به واســطه این اعتراف ضمنی برخی از نمایندگان 
خواستار معرفی نمایندگان دریافت کننده این خودروها هستند. جلیل 
رحیمی جهان آبادی، نماینده تربت جام و عضو کمیسیون امنیت ملی در 
توییت پنجشنبه خود از هیئت رئیسه مجلس و بازرسی ریاست جمهوری 
درخواست کرد که اســامی همه نمایندگان یا مسئولان دریافت کننده 
خودروهای شاسی بلند، بدون نوبت و بدون نرخ کارخانه را اعلام کنند. 
مضافا محمدمهدی زاهدی، نماینده کرمان هم پنجشنبه در نامه ای به 
محمدباقر قالیباف خواستار شفاف سازی و برخورد قانونی با عالمان و 
دریافت کنندگان خودروی خارج از ضوابط شد. قبل تر هم محمدرضا 
پورابراهیمی، رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در 
نامه ای از رئیس مجلس خواست نسبت به ادعای نماینده مردم تبریز 
درباره دریافت ۷۰ خودروی شاســی بلند توســط برخی از نمایندگان 
اقدام فوری در دســتور کار قرار گیرد. با توجه به ســابقه و حضور شما 
در هیئــت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلــس دهم اکنون این هیئت 

(نظارت) و هیئت رئیسه باید چه اقداماتی را انجام دهند؟
قبل از اینکه به موضوع خودروهای شاسی بلند و عملکرد هیئت 
نظارت و هیئت رئیسه مجلس ورود کنم، جا دارد به موضوع استیضاح 
دوم و برکناری آقای فاطمی امین بپــردازم که برای من اهمیت دارد. 
ببینید رهبــر معظم انقلاب در دیداری که بــا نمایندگان این مجلس 
داشــتند بر ضرورت عدم دخالت در امور دیگر قوا و دخالت در حوزه 
اجرائی کشــور تأکید کردند. رهبر انقلاب در ســخنانی با این مضمون 
گفتند که اگر نمایندگان با فشــار بخواهند برخی افراد را در دولت به 
کار بگیرند و بعد همان افراد در حوزه اجرائی ضعیف باشند، باید این 
اشــتباه را چگونه جبران کرد و یقه چه کسی را گرفت؟! اما متأسفانه 
به دلایل مختلف عکس گفته های رهبری انجام شد و شاهد دخالت 
در امور اجرائی بودیم و این مســئله در درجه اول باعث می شــود که 
نمایندگان از تقنین و بررســی صحیــح و لازم برای تصویب طرح ها و 
لوایح باز بمانند. از طرف دیگر چون نمایندگان خود را درگیر مسائل و 
اختلافات دولت و مجلس می کنند، نمی توانند نظارت دقیق و درستی 
را به دلیل دخالت در جزئی ترین امور اجرائی داشــته باشند و وظیفه 
نظارتی را هم درســت پیش ببرند. به هرحال نماینــدگان و وزرا برای 
پیشبرد امور از همدیگر خواسته های متقابلی دارند. البته این موضوع 
و این مشکل در ادوار مختلف مجلس با شدت و ضعف وجود داشته 

است  اما در مجلس یازدهم شدت آن بیشتر شده است.
  نکات جالبی را مطرح کردید. از فحوای کلام شما چنین برمی آید که   .

مجلس یازدهم با اســتیضاح و برکناری فاطمی امین در وظیفه دولت 
رئیسی دخالت کرده است. انگار با این استیضاح زاویه دارید؟

به نظر من اســتیضاح هفته گذشــته وزیر صمت از دل عملکرد 
نظارتــی صحیح مجلس بیرون نیامد،  بلکه به دلیل آن بود که برخی 
درخواست های نمایندگان مجلس اجابت نشد. ببینید مجلس با ۲۹۰ 
نماینده می تواند تنها با حدود ســه درصد نماینــدگان یک وزیر را به 
استیضاح بکشاند؛ یعنی با ۱۰ امضا می توان یک وزیر را استیضاح کرد. 
با این اوصاف فشــار چند نماینده کافی اســت که دولت وارد حاشیه 
شود. اینجاست که من با مسئله استیضاح به شکل درست و صحیح 
آن در جهــت ارتقای عملکرد اجرائی دولت موافقم و به همین دلیل 
جا دارد که درخصوص اصلاح آیین نامه مجلس برای استیضاح مداقه 

و بررسی بیشتری صورت بگیرد و آیین نامه کنونی تغییر کند.
  چرا؟  .

چون استیضاح آخرین تیر ترکش نمایندگان است. به همین دلیل یا 
نباید از آن استفاده شود یا باید به شکل صحیحی از آن استفاده کرد که 

مورد سوء استفاده فردی، حزبی و جناحی قرار نگیرد.

  پرسشــم را صریح جواب ندادید. آیا محمدجواد جمالی نوبندگانی   .
با کارنامه وزیر سابق صمت که بســیاری از کارشناسان آن را ضعیف 

ارزیابی می کردند، فاطمی امین را قابل استیضاح نمی دانست؟
به ســؤال خوبی اشاره کردید. صریح پرسیدید پس بگذارید صریح 
و البته کامل هم جواب بدهم. اولا نکته همین جاســت که از ابتدا هم 
مشــخص بود برخی از افراد معرفی شده به مجلس برای کسب رأی 
اعتماد در حد وزیر نیستند. این هشدار را خیلی از دلسوزان دولت رئیسی 
به رئیس جمهور و دیگر مقامات دادند  اما به نظر من برخی فشارها از 
سوی برخی جریان ها و احزاب باعث شد که این افراد بدون هیچ گونه 
دانش، تجربه و شناختی به وزارت برسند و اکنون هم می بینیم اتفاقا 
همان کسانی که به دولت رئیسی تذکر می دادند و دلسوزانه این روز را 
پیش بینی می کردند، از بدنه تصمیم گیری ها کنار رفته اند یا کنار گذاشته 
شده اند. یعنی آن زمان خیلی از دلسوزان گفتند که این افراد در سطح 
وزیر نیســتند و مشــکلات جدی را در حوزه وزارتی شکل خواهند داد  
ولی متأسفانه حرفشان شــنیده نشد. بعدا هم همان دلسوزان گفتند 
که استیضاح چاره کار نیست و فقط اختلاف ها و دخالت ها را در حوزه 
اجرائی بیشتر می کند که باز  هم حرف این دلسوزان شنیده نشد. در ثانی 
مرز باریک و شــکننده ای بین «دخالت» و «نظارت» وجود دارد. یعنی 
باید با دقت انتخاب کرد که نماینده به دنبال دخالت برای کسب منافع 
شخصی، باندی و حزبی است یا نظارت برای ارتقای عملکرد دولت و 
وزیر مربوطه؟ اتفاقا اگر نظارت صحیح و درستی بر قوه مجریه اعمال 
بشــود، به نفع دولــت و متعاقب آن به نفع مردم و ملت اســت. اما 
به نظر می رسد که برخی از نمایندگان مجلس برای رأی آوری مجدد، 
کسب محبوبیت و مقبولیت و حضور در دوره های بعدی مجلس این 
دست سؤالات، استیضاح و برکناری را در دستور کار دارند. نماینده ای 
که صرفا به فکر دخالت در امور دولت و عوض کردن استاندار، فرماندار 
و حتی بخشدار و دهیار، رئیس اداره و مدیرکل استانی حوزه انتخابیه 
خود است، طبیعی است که از استیضاح برای منافع شخصی استفاده 
می کند. ببینید مشــکل تا کجا پیش رفته است که در برخی استان ها 
که چند نماینده مشــترک دارند، اختلافات بین آنها بر ســر تعیین یک 
اســتاندار، فرماندار، مدیرکل  یا هر پست محلی باعث بروز اختلافاتی 
بین آنها در مجلس می شــود که انــرژی و تمرکز آنها را می گیرد و آن 

اختلافات در دیگر مسائل هم ظهور می کند.
نکته مهم  تر این اســت که همین مســئله باعث می شود افرادی 
با وجود نداشــتن شایســتگی و صلاحیت لازم خود را به ســتادهای 
انتخاباتــی این افراد نزدیک کنند و در پســت های کلیدی قرار بگیرند. 
نتیجه این رویه غلط به اینجا می رســد که یک فرد به عنوان مســئول 
بیمه های کشور با صحبت نســنجیده خود درخصوص فروش خاک 
کشــور چه هزینه هایی را برای نظام جمهوری اســلامی ایران ایجاد 
می کند. این نشــان می دهد که یک فرد در حوزه اجتماعی و بیمه ای 
کشور یک مسئولیت مهم و کلیدی دارد  اما هنوز به این بلوغ سیاسی 
و دیپلماتیک نرسیده است که از فروش جزایر ایران سخن می گوید. ما 
نباید آن قدر دچار  نگاه سیاسی و حزبی شویم که افراد لایق و شایسته 
را نادیــده بگیریم، دلســوزان را از صحنه تصمیم گیری کنار بگذاریم و 
افراد بی تجربه را در پست های کلیدی به کار بگیریم که حتی تمامیت 
ارضی ایران را هم به سخره گرفتند؛ تمامیت ارضی که متر به متر آن 
با خون شهیدان حفظ شده است. حضور این افراد یعنی آنکه ما بعد 
از ۴۴ ســال دوباره برگشتیم به نقطه سر خط. واقعا این آزمون و خطا 

دیگر جواب نمی دهد.
   به سؤال اولم بازخواهم گشت؛ چرا که هنوز جواب شما را نگرفتم؛   .

اما گفت وگو را به جاهای خوب کشاندید. بسیاری معتقدند حتی شوخی 
ســجاد پادام،  مدیرکل بیمه های اجتماعی وزارت کار درباره «فروش 
خاک ایران» هم زشت اســت، چه برسد به بحث جدی درباره آن که 
البته بــه برکناری او انجامید؛ اما این موضع نشــان می دهد یا بحران 
ناترازی صندوق های بازنشســتگی و بیمه آن قدر بحرانی است که از 
زبان پادام موضوع خاک فروشــی به عنوان راه حل مطرح می شود یا 
اینکه به قول شما فردی آن قدر نابالغ و بدون تجربه و دانش سیاسی 
اســت که راه حل برون رفت کشــور را فروش خاک 

می داند؟
اولا این مدیر به سرعت برکنار شد که جای تقدیر 
دارد؛ اما این موضوع نسنجیده باعث شد که فضای 
مجــازی از آن به عنوان یک بســتر بــرای حمله به 

جمهوری اسلامی ایران اســتفاده کنند و یک فضای مسموم را شکل 
داد کــه آثار آن تا مدت ها باقی خواهد مانــد. در ثانی موضوع وجود 
مشــکل و بحران نیست، همه کشــورها حتی اروپایی ها و آمریکا هم 
در حوزه بازنشستگی و بیمه مشکل دارند. شما به اعتراضات گسترده 
این روزها در فرانســه درخصوص افزایش سن بازنشستگی نگاه کنید. 
اینجا مسئله حضور افراد نالایقی است که بدون داشتن تجربه اولیه از 
فروش خاک کشور سخن می گویند. کدام مسئول و مقامی را در کدام 
کشور می شناسید که حتی برای بحرانی ترین مشکلات خود حاضر به 

فروش خاکش باشد.
  من با حرفتان موافقم، ولی برکناری هم پاک کردن صورت مســئله   .

است؛ وگرنه بحران ناترازی صندوق های بازنشستگی واقعا بی سابقه 
است تا جایی که ... .

گفتم هر مشکلی در هر سطحی و در هر مقوله و موضوعی حتی 
اگر به بحران هم برسد، هر راه حلی داشته باشد، راهش فروش کشور 
نیســت. حتی اگر آن مسئول بخواهد ایران را با کشور اروپایی مقایسه 

کند.
  به موضوع خودروهای شاســی بلند بازگردیم که اولین بار از سوی   .

احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز، مطرح شــد. اکنــون با اذعان وزیر 
ســابق، رئیس جمهور و برخی دیگــر از نمایندگان در همان جلســه 

۱۰ اردیبهشت چه وضعیتی برای این پرونده تخلف پیش خواهد آمد؟
اول این را بگویم که ادعای مطرح شده درباره اعطای خودروهای 
شاســی بلند از ســوی آقــای بیگــی از ســوی جریان دولــت بهار و 
احمدی نژادی ها عنوان شــد؛ یعنی آقای بیگی جزء این طیف اســت 
و به همین دلیل اســت که من معتقدم کل مسئله دادن خودروهای 
شاسی بلند، استیضاح و برکناری فاطمی امین و جنجال و بلوای سیاسی 
و رســانه ای چند هفته گذشــته، نه پیگیری درســت وظایف نظارتی 
مجلس، بلکه یک تسویه حســاب سیاســی بین جریان های مجلس 
و دولــت بود. آقای بیگی به نوعی ســخنگوی جریان احمدی نژاد در 
مجلس یازدهم است. در ثانی باز هم تکرار می کنم که آیا این حرف ها، 
ادعاها، روشنگری ها، استیضاح ها و برکناری ها با نگاهی مصلحانه و 
مشفقانه برای بهبود عملکرد دولت و منتفع شدن مردم صورت گرفته 

است یا منافع شخصی و رأی آوری مجدد؟!
  حتی اگر با متر منافع شخصی و رأی آوری مجدد هم استیضاح دوم   .

و برکناری فاطمی امین صورت گرفته باشــد، کنارگذاشتن وزیر احیانا 
نالایق امری ناپسند است؟

ســؤال خوبی را مطرح کردید. ببینید باید یک نماینده مجلس 
از یک فرد عادی متمایز باشــد. باید یک بلوغ تمام عیار سیاسی در 
این نمایندگان شکل بگیرد که منافع ملی و امنیت ملی را به منافع 
شخصی و حزبی ارجح بدانند. یعنی نماینده باید بداند کی، کجا، در 
چه موضوعی و در چه سطحی دست به سخنرانی، مصاحبه یا به 
قولی افشاگری بزند. من از شما می پرسم آیا به هم ریختن آرامش 
جامعه در شرایط کنونی جایز است؟ البته حرف های من به معنای 
استیضاح نکردن فاطمی امین یا برکنار نکردن او یا رسیدگی نکردن 
به موضوع شاسی بلندها نیســت. اگر ناکارآمدی و ضعف وزیری 
برای همه مســجل است، باید برکنار شــود. اگر تخلفی در حوزه 
شاســی بلندها یا هر موضوع دیگری از ســوی مجلس یا دولت یا 
هر دو صورت گرفته، باید بررســی و پیگیری شــود؛ اما سؤال من 
اینجاســت که چرا آقای احمد علیرضا بیگی در ایام استیضاح باید 
این موضوع را رسانه ای کند؟ اگر اتفاق مال سال گذشته است، چرا 
همان موقع این موضوع را روشــن و رســانه ای نکرد؟! پس اجازه 
بدهید این ادعای نماینده تبریز را نه افشــاگری و نگاه مصلحانه و 

دلســوزانه، بلکه اقدام با نگاه شخصی یا حزبی با هدف رأی آروی 
مجدد بدانم.

  باز هم به ســؤال اول بازگردیم که هنوز جواب ندادید. با توجه به   .
سابقه شما در هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس اکنون این هیئت 

و هیئت رئیسه مجلس باید چگونه به این موضوع بپردازند؟
ســؤال خوبی اســت که اتفاقا در راستای پاســخ قبلی من است. 
اولا اتفاقا آقــای بیگی به عنوان نماینده محترم تبریز وقتی از موضوع 
شاســی بلندها مطلع شدند، چرا همان زمان به هیئت نظارت بر رفتار 
نماینــدگان مجلس اطــلاع ندادند؟ چون اگر یک طــرف این پرونده 
شاســی بلندها به وزیر صمــت و دولت بازمی گردد، طــرف دیگر آن، 
مجلس و نمایندگان اســت. پس اتفاقا باید بــه محض اطلاع، آقای 
بیگــی نامه ای را به هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان ارســال می کرد. 
اگر آن زمان هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان و هیئت رئیســه مجلس 
به پیگیری ها جواب نمی دادند، این نماینده محترم می توانســت آن را 
رســانه ای کند. پس اگر نیت، نیت صالحانه، مشفقانه و دلسوزانه ای 
بــرای بهبود عملکرد دولت و ارتقای وضعیت مــردم بود، باید آقای 
بیگی در همان سرچشمه فساد این موضوع را از مجاری خاص خود 
با لحن متین و با رعایت همه قوانین و جوانب امر به اطلاع مجلس و 
هیئت نظارت می رساند؛ اما به محض اینکه نماینده در ایام استیضاح 
سریع موضوع شاسی بلندها را رسانه ای می کند و مثلا با روزنامه شما 
هم گفت وگو می کند، این دیگر مســئله نظارت مجلس نیست، بلکه 
رنگ و بوی تسویه حساب سیاســی با هدف حضور مجدد در انتخابات 

مجلس دوازدهم دارد.
  ســؤال من جواب داده نشد، اکنون توپ در زمین هیئت نظارت بر   .

رفتار نمایندگان مجلس و هیئت رئیسه است. مضافا برخی نمایندگانی 
مانند پورابراهیمی، جهان آبادی، زاهدی و... مکتوب و رسمی از مجلس 
خواســتار پیگیری این پرونده هســتند. اکنون باید هیئت نظارت چه 

اقدامی انجام دهد؟ آیا باید نمایندگان خاطی را معرفی کند؟
قبل از پاســخ به سؤال شــما من به این موضوع ورود کنم که در 
چند مصاحبه عنوان کردم باید قانون مربوط به هیئت نظارت بر رفتار 
نمایندگان مجلس تغییر پیدا کند. اگر این قانون، قانون خوبی است، اما 
کافی نیست؛ چرا که قانون فعلی دست نمایندگان را باز نمی گذارد که 
بتوانند قبل از هرگونه شکایت دیگر نمایندگان به یک تخلف مجلس 
ورود کنند یا اگر تنبیهاتی در نظر گرفته شود، بتوانند آن را اعمال کنند. 
اما درخصوص ســؤال شما نهایتا تنها کاری که هیئت نظارت بر رفتار 
نمایندگان مجلس در پرونده شاسی بلندها می تواند انجام بدهد، یک 
تذکر کتبی یــا معرفی افراد در صحن علنــی خواهد بود که معمولا 
هم انجام نمی شــود؛ چون به موافقت رئیس مجلس هم نیاز دارد؛ 
بنابراین من در همان زمان در مجلس دهم این موضوع را پیشــنهاد 
دادم که قانون مربوط به هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان در مجلس 
آتی (یازدهم) تصحیح شــود؛ به خصوص کــه نمایندگان فعلی هم 
به قانون هیئت نظارت در مجلس دهم انتقاد داشــتند. اتفاقا یکی از 
نکاتی که رهبری در اولین دیدارش با نمایندگان مجلس یازدهم روی 
آن تأکید کرد، موضوع نظــارت مجلس بر خود مجلس بود؛ بنابراین 
تصورم این بود که نمایندگان محترم مجلس یازدهم طرح هایی برای 
تغییــر قانون هیئت نظارت خواهند داشــت. مضافا با توجه به اینکه 
بســیاری از عزیزانی که اکنون عضو هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 
مجلس یازدهم هســتند، خودشان در حد دادستان و مقامات قضائی 
کشور بودند، این انتظار وجود داشت که قوانین هیئت نظارت هم تغییر 
پیدا کند. حالا یا ما از جزئیات اقدامات صورت گرفته برای تغییر قوانین 
خبر نداریم یا به واقع هیچ تلاشی برای تغییر قوانین هیئت نظارت بر 
رفتار نمایندگان در این ســه سال رفته از عمر مجلس یازدهم صورت 

نگرفته است.
 اتفاقا اگر در این سه ســال قانون مربوط به هیئت نظارت بر رفتار 
نمایندگان اصلاح می شــد و ایــن هیئت بدون وجود شــکایت دیگر 
نمایندگان مســتقیم می توانســت به تخلف مجلس ورود کند، شاید 
شــاهد این جنجال درخصوص پرونده شاسی بلندها نبودیم. البته این 
نکته را هم بگویــم که آن چیزی که هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 
مجلس درباره پرونده شاسی بلندها مطرح کرده با آن چیزی که توسط 
حجت الاسلام والمسلمین حسن درویشیان، نماینده ویژه رئیس جمهور 
در امر مبارزه با فساد مطرح شده، متفاوت است. آقای درویشیان اظهار 
کرده که «بررسی های قبلی انجام شده و مدارک به دست آمده حاکی از 
آن اســت تفاهم نامه ای از تابستان ۱۴۰۰ و قبل از تشکیل کابینه دولت 
سیزدهم بین یک شرکت شبه کاغذی غیرمرتبط (رادین مبین غرب) با 
آن خودروساز منعقد و طبق مستندات به دست آمده، با کارسازی یکی 
از مسئولان وقت در مجلس نســبت به واگذاری بیش از صد خودرو 
به قیمت کارخانه و بدون قرعه کشی به تعدادی از ایشان و بر اساس 
معرفی و واســطه گری شرکت صوری مذکور انجام شده و این رویه تا 
اواسط ۱۴۰۱ ادامه یافته که طبق بررسی انجام شده، وزیر وقت صمت 
اطلاعی از وقوع یا کم و کیف آن نداشته و ظاهرا تعدادی از نمایندگان 

هم از آن بی اطلاع بوده اند».
  جناب نوبندگانی موضوع قدری فراتر از این حرف هاســت. در این   .

ســه ســال از عمر مجلس یازدهم واقعا پارلمان و قوه مقننه عملا از 
همه جوانب به محاق رفته اســت تا جایی کــه محمدرضا صباغیان، 
نماینده مردم مهریز در جلسه نهم بهمن سال گذشته مجلس به دنبال 
صلب حق نظارت از پارلمان و رســیدگی از قوه قضائیه پیرامون طرح 
مولدسازی از «به صدا درآمدن ناقوس مرگ مجلس» خبر داد. در این 

راستا شما امیدی به کارکرد مفید مجلس حتی در دوره بعد دارید؟
وقتی در کشــور ایران و نظام جمهوری اسلامی ایران دموکراسی 
حاکم است، باید از طریق صندوق انتخابات تغییرات صورت بگیرد. لذا 
قهر با صندوق هیچ گاه راه حل هیچ مشکلی نبوده است؛ چون چیزی 
را درســت نمی کند. از طرف دیگر مجالــس و عملکرد آنها یک موج 
سینوسی داشته است. یک مجلس قوی تر بوده یک مجلس ضعیف تر. 
این یک روند طبیعی در ادوار پارلمان های ایران و همه کشورهاســت. 
مضافا من معتقدم اگر مجلس درســت شــود همه امور کشــور هم 
درست می شود؛ چون مجلس ریل گذار اســت، هم با قانون گذاری و 
هم با نظارت می تواند امور اجرائی کشور را در مسیر درست تعریف و 
تبیین کند. اگر در بررســی طرح ها، لوایح و بودجه ریزی ها دقت لازم را 
داشــته باشند و از آن طرف استیضاح و سؤال از وزیر و دیگر مسئولان 

به درستی انجام شــود، قطعا مجلس در ریل درست قرار می گیرد و 
کشور هم در ریل درســت قرار خواهد گرفت. اما درخصوص مسئله 
طرح مولدســازی و شورای هماهنگی سران قوا، رهبر معظم انقلاب 
در دیــداری درباره انتقادات مطرح شــده عنوان کردند که این شــورا 
یک شــورای موقتی است و قطعا دوباره موضوع به مسیر قبلی خود 
بازمی گــردد. ولی طرح مولدســازی طرحی بود کــه از قبل از دولت 

رئیسی باید اجرائی می شد، اما از اجرای آن سر باز زده شد.
  اشاره داشتید که در نهایت عملکرد هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان   .

مجلس درخصوص پرونده شاســی بلندها، اعلام اســامی نمایندگان 
متخلف در صحن، آن هم مبنی بر موافقت رئیس مجلس است که طبق 
گفته شما معمولا همین اعلام اسامی هم صورت نمی گیرد. آیا ادعای 
شــما به معنی آن اســت که این پرونده هم مانند دیگر پرونده ها باید 

مختومه می شود؟
ببینیــد هیئت نظــارت بر رفتــار نمایندگان مجلــس یک هیئت 
هفت نفره اســت و ریاســت آن هم بر عهده نایب رئیس اول مجلس 
اســت. دو عضــو دیگر این هیئــت هم رئیس کمیســیون اصل ۹۰ و 
رئیس کمیســیون حقوقــی و قضائی مجلس هســتند. چهار عضو 
باقی مانده هم از بین دیگر نمایندگان مجلس اســت که خود را برای 
حضــور در این هیئت نامزد می کنند. این چهــار نفر باقی مانده با رأی 
۱۲ نفر هیئت رئیسه مجلس انتخاب می شوند و بعد هم باید این افراد 
انتخاب شــده در صحن علنی رأی اعتماد نمایندگان را کسب کنند. در 
عین حال هر نماینده وامدار و وابسته به یک جریان سیاسی است پس 
نمی توان گفت که نباید نماینده مجلس سیاســی عمل کند، اما نباید 
این وامداری سیاســی در عملکرد نمایندگان در هیئت نظارت اثر سوء 
بگذارد. لذا اگر هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان در راستای تأکید قبلی ام 
بتواند قوانینش را به روز کند و محدودیت های خود را کنار بگذارد، به 
نظرم قوی تر خواهد بود. در غیر این صورت این هیئت نمی تواند مؤثر 
باشــد. البته طبق قانون هیئت نظارت بــر رفتار نمایندگان، این هیئت 
می توانــد به برخی پرونده ها کــه در آن تخلف مجلس نمایندگان به 
اثبات رســیده مانند مســائل مالی و... ورود کند و ایــن تخلفات را به 
شورای نگهبان گزارش دهد، اما هیئت نظارت نمی تواند آن را به شکل 

پرونده سازی ارجاع دهد.
  به شکل خاص در پرونده شاسی بلندها هیئت نظارت و هیئت رئیسه   .

می تواننــد موضوع را به قوه قضائیه برای مجــازات نمایندگان ارجاع 
دهند یا نه؟

خیر. به همین دلیل اســت که من تکرار می کنم باید قانون هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان به روز شود تا دست این هیئت بازتر شود. این 
هیئت جز گزارش به شــورای محترم نگهبان یا هیئت رئیسه مجلس 
نمی تواند کار دیگری انجام دهد. گفتم حداکثر کاری که می تواند انجام 
دهد اعلام اســامی نمایندگان متخلف در صحن علنی یا تذکر کتبی یا 
شفاهی به نمایندگان خاطی است. اینکه تصور کنیم هیئت نظارت بر 
رفتار نمایندگان مســتقیما بتواند شاسی بلندها را از نمایندگان خاطی 
پس بگیرد یا بتواند نمایندگان را از کمیسیون، فراکسیون یا کل مجلس 
اخراج کند، قادر به انجام چنین کاری نیست. البته برای ارجاع گزارش 
هیئت نظارت به قوه قضائیه باید دید که این قوه درخواســتی در این 
رابطه داشته است یا خیر؟ یعنی اگر قوه قضائیه شکایت یا درخواستی 
در این رابطه از مجلس نداشــته باشــد هیئت نظارت نمی تواند این 
گــزارش را به قــوه قضائیه هم ارجاع دهــد. اما اگر پرونــده به قوه 
قضائیه رفته باشد و این قوه از هیئت رئیسه یا هیئت نظارت مستقیما 
درخواســت کرده باشــد، می تواند این گزارش را دریافت کند. از طرف 
دیگر باید دید دادستان در شأن مدعی العموم به پرونده ورود می کند یا 
شکایت مخصوصی از یک نهاد و ارگان به آنها وصول شده است. فعلا 
که نماینده افشاگر به قوه قضائیه نرفته و از فرد یا نهادی هم شکایت 
نکرده اســت. بنابراین من معتقدم دادستان در شأن مدعی العموم به 
پرونده ورود خواهد کرد. نماینده افشاگر هم عنوان کرد که قوه قضائیه 

از او به عنوان مطلع دعوت کرد، نه اینکه وی را احضار کرده باشد.
  بالاخــره هیئــت نظــارت و هیئت رئیســه باید  بــه نمایندگان   .

درخواست کننده برای روشن شــدن ابعاد پرونده شاسی بلندها پاسخ 
بدهند یا خیر؟

هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان موظف نیست به نمایندگان پاسخ 
بدهد، ولی این هیئت باید بــه رئیس مجلس جواب بدهد. یعنی اگر 
رئیس مجلس این درخواســت را از هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 
پیرو پیگیری پرونده شاسی بلندها داشته باشد، هیئت نظارت هم باید 
گزارش خود را درخصوص نمایندگان خاطی به رئیس مجلس ارائه 
دهد. از اینجا به بعد تصمیم با رئیس مجلس و هیئت رئیســه است 
که اســامی نمایندگان خاطی را که توسط هیئت نظارت گزارش داده 

شده اند در صحنه علنی اعلام بکنند یا نکنند.
  که البته بعید است رئیس مجلس اسامی را اعلام کند چون ...  .

دیگر جواب این ســؤال شما پیش من نیست. باید از آقای قالیباف 
بپرسید که...

  چگونه می شــود در اول مجلــس یازدهم به نام مبارزه با فســاد   .
اعتبارنامه غلامرضا تاجگردون که هم دوره شــما در مجلس دهم بود 
رد شود و اکنون همین مجلس یازدهم در آستانه ورود به آخرین سال 

خود با چنین چالشی دست به گریبان است؟
این موضوع مربوط به تغییر و تحولات مجالس اســت. معمولا 
بــا روی کار آمدن هر مجلس تازه حدود ۶۰ تا ۷۰ درصد نمایندگانی 
پشــت صندلی می نشــینند که اولیــن دوره نمایندگی آنهاســت و 
هیچ گونه اشــرافی به حــوزه مجلس و عملکرد قــوه مقننه ندارد. 
هنوز فراکســیون ها، کمیسیون ها و هیئت رئیسه شــکل نگرفته اند. 
به وظایف خود آشنا نیســتند تا تحقیقات درستی را درخصوص رد 
یا تأیید اعتبارنامه های نمایندگان داشته باشند. جنس همه وقایعی 
کــه در روزهای اول مجلس اتفاق می افتد کاملا فرق می کند و قابل 
تعمیم با رفتارهای بعدی مجلس نیست؛ چون رفته رفته مجلس با 
فضای قانون گذاری و نظارت بیشتر وفق می شود. البته این را بگویم 
نه در قانون اساسی و نه در آیین نامه داخلی مجلس به این موضوع 
اشاره نشــده است که مجلس می تواند یک نماینده را بعد از گرفتن 
اعتبارنامه اخراج کند، مگر اینکه به یک جرم محکوم شده باشد که 
زندان طویل المدت داشــته باشــد که باعث شود حضور مستمر آن 

نماینده در مجلس منتفی شود.

بررسی یک حاشیه میان بهارستان و پاستور در گفت وگو با ۲ کارشناس و نماینده سابق مجلس

پرونده گس شاسی بلندها

در گفت وگو با سخنگوی هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس دهم عنوان شد
هیئت نظارت موظف به پاسخ گویی درباره شاسی بلندها نیست

رویه غلط در کشور باعث روی کار آمدن مدیرانی شده که از فروش خاک ایران حرف می زنند
  جلسه یکشنبه هفته گذشته (دهم اردیبهشت) مجلس شورای اسلامی با دستور کار استیضاح فاطمی امین، وزیر سابق صمت، اگرچه به برکناری او منجر شد، اما کماکان تبعات آن برای 
مجلس و دولت ادامه دارد. با روشن شــدن ابعاد جدیدی از پرونده اعطای ۷۰ خودروی شاســی بلند به نمایندگان مجلس، اکنون استیضاح فاطمی امین و برکناری او مناسبات دولت 
و مجلس وارد مرحله دیگری به نام «خودرو گیت» کرده اســت. در روزهای اخیر نمایندگان مجلس درخواست هایی را از هیئت رئیسه و شخص محمدباقر قالیباف برای پیگیری پرونده 
شاســی بلندها و معرفی نمایندگان دریافت کننده آن داشته اند. حال در این بین باید پرســید که هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس چگونه می تواند به این پرونده ورود کند و آیا 
می توان شاهد اعلام اسامی و معرفی آنها به دستگاه قضا و پیگیری های بعدی بود؟ این سؤالات و پرسش هایی از این دست، محور گفت وگوی «شرق» با محمدجواد جمالی نوبندگانی، 

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی و سخنگوی هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس دهم است که در ادامه می خوانید.


